
راه  سعادت

  | روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5004 |  دو ش��نب�ه 27 دی  1395  |  17  ربیع الثان��ی 1438|  اذان ظه��ر: 12:14 | 
غروب آفتاب: 17:15 | اذان مغرب:17:35 | نیمه شب شرعی:23:30 |      اذان صبح فردا: 05:45 | طلوع آفتاب فردا: 07:13 |

نما | حسین   کشتکار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88498473
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز   88498475-76-77 
چاپ تهران: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

در نشست رسانه اي جشنواره تئاتر فجر مطرح شد

مصوبه دولت امريكا مانع حضور 
هنرمندان در جشنواره تئاتر فجر شد

موضوع سلامت در قالب نمايش به مدرسه ها رسيد
»بدن ما« عنوان نمايش�ي اس�ت ك�ه دانش آم�وزان دوران ابتدايي 
اين روزها مي توانند به تماش�اي آن در مدرس�ه هاي خود بنشينند. 
طرح »تئاتر مدرسه« كه از سال گذش��ته به اجرا در آمده است هم اكنون 
با اثري از نیلوفر س��یاري به فعالیت خود ادامه مي دهد. اين نمايش كه بر 
اساس طرحي از آرش صادقیان تهیه شده است، در مورد پسر بچه اي است 
كه به سبب بي توجهي به نكات بهداشتي بیمار شده است. پزشك بالاخره 
موفق مي شود با كمك اعضاي بدن به سلامت او كمك كند. در اين اثر كه 
به سفارش اداره كل امور سینمايي و تئاتر كانون پرورش فكري كودكان و 
نوجوانان ساخته شده است، بازيگران و عروسك گرداناني همچون محسن 

قصري، میلاد رمضاني ورجاوند و نیلوفر سیاري حضور دارند. عروسك هاي 
اين نمايش دستكشي هستند و از سوي نیلوفر سیاري و مهدي نعمتي مقدم 
ساخته ش��ده اند. در عین حال، زهرا صبري به عنوان مشاور هنري، میلاد 
عباسي به عنوان آهنگساز، سینا يیلاق بیگي به عنوان طراح صحنه، نیلوفر 
سیاري به عنوان طراح و نقاش و علیرضا حسین پور به عنوان سازنده دكور 
با اين نمايش همكاري دارند. گفتني اس��ت، نمايش »ب��دن ما« با الهام از 
يكي از درس هاي علوم پايه چهارم ابتدايي طراحي و س��اخته شده است. 
علاقه مندان براي دريافت اطلاعات بیش��تر مي توانند با شماره تلفن هاي 

88966119 و 88980721 داخلي 28 تماس بگیرند.

برنامه س�ازي  فراخ�وان  نوج�وان،  و  ك�ودك  ش�بكه 
تلويزيوني ب�راي فصل بهار ۱۳۹۶ ش�بكه پوي�ا را اعلام كرد. 
به گزارش»جوان« به نقل از روابط عمومي شبكه كودك و نوجوان، 
تمامي برنامه سازاني كه توانمندي لازم براي آفرينش برنامه هاي 
تلويزيوني ويژه خردس��الان زير ش��ش س��ال را دارند، مي توانند 
طرح هاي خ��ود را براي برنامه س��ازي در موضوعات زي��ر به گروه 
خردسال شبكه كودك و نوجوان ارسال كنند. 1-  موضوع »ترغیب 
خردس��الان به مطالعه از طريق قصه گويي بر اس��اس كتاب هاي 

چاپي« در 30 قسمت هفت دقیقه اي با طبقه برنامه سازي ب.
2- موضوع »ترغیب خردس��الان به هن��رورزي از طريق نگارخانه 
تعاملي با استفاده از نقاشي هاي مخاطبان خردسال« در 90 قسمت 
12 دقیقه اي با طبقه برنامه سازي ج. 3- موضوع »ترغیب خردسالان 

به ورزش« در 30 قسمت 12 دقیقه اي با طبقه برنامه سازي ج.
4- موضوع »ترغیب خردسالان به حضور در محیط مسجد« در 30 
قسمت 12 دقیقه اي با طبقه برنامه سازي ج. 5- موضوع »گردآوري 
تعاملي و نمايش قطعات كلامي و تصويري طنز براي خردسالان« 

با طبقه برنامه سازي ج. 
اولويت پذيرش طرح ها، با گروه هايي اس��ت كه ضم��ن دارا بودن 
توانمندي هاي هنري لازم، بر مباني تربیت اسلامي تسلط داشته 
باشند و در ش��هرهايي خارج از تهران، اقدام به تولید برنامه كنند. 
بديهي اس��ت طرح ها به نوبت زماني دريافت، مورد بررس��ي قرار 
خواهند گرف��ت. تمامي تهیه كنندگان و برنامه س��ازان علاقه مند 
مي توانند طرح هاي خود را در موضوعات مذكور، به همراه پیشینه 
هنري ش��ان تا هش��تم بهمن 1395 از طريق رايانامه به نش��اني  
pooyatv@irib.ir ارس��ال كنن��د. همچنی��ن ش��ماره تلفن 

22079321، پاسخگوي پرسش هاي احتمالي خواهد بود.

براي شبكه پويا برنامه بسازيد
    تلویزیون

اجراي مشترك ايران و ايتاليا در بنياد رودكي

»ويولن تايتانيك« موسيقي مرگ همه مهاجران غرق شده

هاليوودی ها رو به روی هم صف كشيدند

دو قطبي سينماگران در مواجهه با ترامپ
    فرزين ماندگار 

رودررويي هاليوودي ها با دولت و رئيس جمهور امريكا هيچ گاه 
در تاريخ اين كشور تا اين حد پرتنش نبوده است. با اينكه هنوز 
دونالد ترامپ، رئيس جمهور منتخب امريكا به طور رس�مي به 
كاخ سفيد نرفته اما بيش از هر قشري اين سينماگران هاليوودي 
بوده اند كه در مقابل او مواضع سرس�ختانه اي اتخاذ كرده اند. 
دوران سیاه موسوم به مك كارتیسم نشان مي دهد كه در طول جنگ 
سرد سینماگران امريكا زير شديدترين فشارها از سوي سازمان هاي 
اطلاعاتي اين كشور قرار داشتند و به بهانه مبارزه با كمونیسم خفقان 
شديدي در اين كشور حاكم بود كه سینماگران نیز به طور عمده زير 
فضاي اختناق آن دوران قرار داشتند اما حالا و پس از چند دهه از 
ماجراي جنگ سرد برخي سینماگران امريكايي خود را رو در روي 
فردي قرار داده اند كه تا چند روز ديگ��ر رئیس جمهور قانوني اين 
كشور قلمداد مي شود. البته اين تقابل از ساختي يكدست برخوردار 
نیست و براي مثال اخیراً نیكول كیدمن، بازيگر برنده جايزه اسكار 
از اين س��خن گفته بود كه ترامپ منتخب مردم امريكاست و بايد 
براي حل مشكلات اين كشور همه به او كمك كنند. اظهار نظر اين 
بازيگر مطرح هالیوود درباره حماي��ت از ترامپ را بايد جزو معدود 
نظرات رسمي س��ینماگران در اين باره و بر خلاف موج منفي علیه 
رئیس جمهور آينده امريكا قلمداد كرد. آنچه مش��خص است اين 
است كه سروصداي مخالفان ترامپ آنقدر زياد است كه كمتر كسي 
جرئت مي كند برخلاف اين موج سخن بگويد. اين مسئله باعث شد 
تا سیلوستر استالونه از اجراي مراسم آغاز رياست جمهوري ترامپ 
انصراف دهد. اما از سوي ديگر پیش قراول مخالفت با ترامپ در میان 

سینماگران امريكايي را بايد مستند س��از مشهور اين كشور يعني 
مايكل مور دانست. وي به تازگي اعلام كرد با شماري از هالیوودي ها 
برابر هتل بین المللي نیويورك كه متعلق به ترامپ است، راهپیمايي 
اعتراضي مي كنند. مايكل م��ور گفته قصد دارد با م��ارك روفالو، 
آلك بالدوين و ش��ماري از هالیوودي ها يك راهپیمايي اعتراضي 
در ساعت 6 بعدازظهر روز پنج شنبه برگزار كنند. او در توئیت خود 
نوشته است: بیايید! مور، روفالو بازيگر سرشناس امريكايي و بالدوين 
هالیوودي كهنه كار از زمان نامزدي ترامپ به شدت علیه او انتقاد 
مي كردند و پس از پیروزي غیرمنتظره وي در انتخابات رياس��ت 
جمهوري نیز اين روند را ترك نكردند. م��ور كه موفقیت ترامپ را 
در انتخابات پیش بیني كرده بود، خواس��تار سازمان دهي سنگین 
براي مراس��م تحلیف ترامپ در روز 20 ژانويه شده است. شهردار 
نیويورك از همراهان اين گروه است. مور از مخالفان ترامپ خواسته 
بود با تشكیل گروه هايي به رفتارهاي او سريع واكنش نشان دهند تا 

كنگره نیز پیام آنها را بشنود.

    محمدصادق عابديني
مهاجران غیر قانوني تقريباً پاي ثابت اخبار حوادث هستند؛ 
غرق شدن در دريا، كشته شدن در مسیر فرار و چندين ظلم 
ديگري كه بر آنها وارد مي ش��ود ولي از همه آنها دردناك تر 
كشته ش��دن در دريا است؛ غرق ش��دن با تمامي آرزوهايي 
كه براي رسیدن به آنها جلاي وطن كرده اند، غرق شدني كه 
نقطه اتصال مهاجران غیر قانوني با غرق شدگان كشتي عظیم 
تايتانیك است. كش��تي كه فقط براي تعدادي از ثروتمندان 
امكان س��وار ش��دن به قايق هاي نجات را فراهم كرد و ديگر 
مسافران كشتي سرنوشتي جز غرق شدن نداشتند. اين غرق 
شدن ها سال ها است كه در درياهاي منتهي به اروپا، استرالیا 
و امريكا تكرار مي شود اما خبر آنها هیچ وقت به اهمیت خبر 
غرق شدن تايتانیك نمي شود چون مهاجران غیر قانوني جزو 
ثروتمندان نیستند. حدود يك قرن بعد از غرق شدن تايتانیك 
»پیترو فلوريديا« نمايش��نامه نويس و كارگ��ردان ايتالیايي 
نمايش »ويولن تايتانیك« را كه پرفرمنسي درباره مهاجران 
غیر قانوني غرق شده در درياها است به روي صحنه برده است. 
اين نمايش بر اساس كتاب پايان تايتانیك نوشته اثر هانس 

ماگنوس انتسنبرگر شكل گرفته است. 
»ويولن تايتانیك« بعد از حضور در چند كشور به ايران آمده 
است. »پیترو فلوريديا« اين هوش��مندي را داشته كه در هر 
كشور بنا به موقعیت جغرافیايي و نوع مهاجران داستان را تغییر 
دهد. در اجراي اين نمايش كه اين ش��ب ها با تهیه كنندگي 
آرش عباسي در كارگاه دكور بنیاد رودكي روي صحنه رفته 
است، نگاه كارگردان به مهاجران افغاني است كه از راه تركیه 
مي خواهند خود را ب��ه اروپا برس��انند؛ افغاني هايي كه بعد از 
سال ها جنگ و درگیري داخلي به امید رسیدن به زندگي بهتر 
راه اروپا را در پیش گرفته اند. فلوريديا به مناسبت آغاز اجراي 
اين نمايش يادداشتي را منتشر كرده است. در بخشي از اين 
يادداشت آمده است: »ويولن تايتانیك« تلاش مي كند براي 
تماش��اگرش تجربه اي نو در فضايي نو بسازد؛ تجربه اي كه با 
آن مستقیماً ارتباط مي گیرد و در آن دخالت مي كند. در اين 
اجرا نه تنها چهار ديواري وجود ندارد بلكه صحنه نمايش هم 
وجود ندارد. تماشاگر در اين مورد خاص در مركز و در درون 
نمايش قرار مي گیرد. با اي��ن روش قصد داريم به مفهوم نگاه 
كردن تلنگري بزنیم. اغلب تماشاگران و ما به عنوان شهروندان 
يك جامعه، نظاره گر صحنه اي هس��تیم كه در آن بازيگران 
شخصیت هاي كلیدي آن هستند، اما در اينجا گويي همگي 
سوار بر يك قايق هستیم. در زبان ايتالیايي اين جمله به اين 
معناست كه انگار همگي يك سرنوشت مشخص را با هم تقسیم 

مي كنیم، باز به اين معنا كه اگر جرياني براي كسي خوب پیش 
نمي رود مثلًا براي يك طبقه اجتماعي مشخص يا براي يك 
گروه دير يا زود به باقي بدنه آن جامعه ضرر خواهد زد. هرگز 
نمي شود به تنهايي نجات پیدا كرد يا خود را در طبقه بندي ها 
و مرزبندي هاي اجتماعي قرار داد. نمي ش��ود براي همیشه 

درچارچوب ثروتمندان يا فقرا باقي ماند. 
در اجراي ايران نماي��ش »ويولن تايتانیك« اي��ن ابتكار به 
خرج داده شده است كه تعدادي از جوانان با استعداد افغان 
بعد از گذراندن يك دوره آموزشي كه در قالب كارگاه برگزار 
ش��د، فرصت ايفاي نقش به دس��ت آورده اند. گروه اجرايي 
مخلوطي از هنرمندان ايراني و افغان است، تركیبي كه كمتر 
در آثار نمايشي كه در كش��ورمان اجرا مي شوند، ديده شده 
است. انتخاب هوش��مندانه هنرمندان افغانستاني در اجراي 
پرفرمنس و زمان بیان مونولوگ ها خ��ود را نمايان مي كند. 
گرچه فن بیان و اجراي هنرمندان افغان همپاي هنرمندان 
حرفه اي نیست اما بكر بودن صداها همراهي تماشاگران را با 
خود دارد، به خصوص اينكه در چند اجراي اخیر اين نمايش 
افغانستاني هاي مقیم تهران به تماش��اي اين اثر نشسته اند 
و مي ش��د صورت هاي محزون و اش��ك هاي اف��رادي را كه 
تجربه هاي مشابهي داشته اند در هنگام اجراي نمايش ديد. 
با وجود اين نوع همذات پنداري ، »ويولن تايتانیك« با نقطه 
مطلوب يك پرفرمنس حرفه اي فاصله زيادي دارد. انتخاب 
نامناسب محل اجرا، آكوستیك بد، فن  بیان نامطلوب و عدم 
اس��تفاده مناس��ب از حركت هاي بدن و زبان بدن در اجرا از 
جمله ايراداتي است كه مي شود از »ويولن تايتانیك« گرفت. 
با اين وجود مي توان كاري را كه آرش عباس��ي روي صحنه 
برده اس��ت آغازي بر همكاري بیشتر میان هنرمندان ايراني 
و افغاني هاي مقیم ايران دانس��ت؛ هم��كاري كه در »ويولن 

تايتانیك« به خوبي شكل گرفته است.

    جواد محرمي
در نشست رسانه اي سي و پنجمين جشنواره 
بين المللي تئاتر فج�ر، دبير اين رويداد هنري 
به اين مسئله اش�اره كرد كه س�ال گذشته با 
يك مس�ئله  كمتر چالش داش�تيم كه امسال 
مش�كلاتي را براي م�ا ايج�اد ك�رد و آن هم 
مصوبه غيرعادلانه امريكاس�ت ك�ه در بخش 
دريافت ويزا و س�فر برخ�ي گروه هاي تئاتري 
به ايران نتوانستيم دعوت لازم را انجام دهيم. 
نشست خبري سي و پنجمین جشنواره بین المللي 
تئاتر فجر روز گذشته با حضور سعید اسدي، دبیر 
جش��نواره و پیمان ش��ريعتي، دبیر اجرايي اين 
رويداد هنري و جمعي از نمايندگان رسانه ها در 

سالن كنفرانس مجموعه تئاتر شهر برگزار شد. 
با وجود اينكه مس��ئولان دولت يازدهم از برجام 
به عنوان يك دس��تاورد كه توانس��ته بخش��ي از 
تحريم هاي ظالمانه را از میان بردارد ياد مي كنند و 
مدعي اند گشايش ها در بخش هاي مختلف ايجاد 
شده و حتي سال گذش��ته رئیس جمهور مشكل 
آب خوردن مردم را نیز به برج��ام ربط داده بود، 
روز گذش��ته دبیر جش��نواره تئاتر فجر از مصوبه 
غیرعادلانه اي سخن گفت كه امسال باعث شده 
براي ورود میهمان��ان خارجي به داخل كش��ور 

مشكلات تازه اي ايجاد شود. 
پیمان شريعتي، دبیر اين جشنواره نیز در سخنان 
خود به اين مسئله اش��اره كرد كه به عنوان مثال 
براي گروه 40 نفره لهس��تان مشكلات عديده اي 

براي حضور در ايران پیش آمده است. 
    گفتمان انقلاب اسلامي بايد در جشنواره 

تئاتر فجر برجسته شود
سعید اسدي در بخشي از اين نشست از جشنواره 

تئاتر فجر به عنوان بزرگداشت فجر انقلاب اسلامي 
ياد كرد و به اين مس��ئله اش��اره كرد ك��ه در اين 
رويداد، گفتم��ان انقلاب اس��لامي بايد مطرح و 

برجسته شود. 
وي در بخش ديگري از اين نشست درباره انتخاب 
آثار بخش بین الملل و نیز در پاسخ به اينكه اين آثار 
ارتباطي با انقلاب اسلامي و مناسبت دهه فجر پیدا 
مي كنند يا خیر، اظهار كرد: اعتقاد من اين است كه 
تئاتر ايران براي جهان پیشنهاد دارد و بايد در اين 
راستا فرصت سازي كرد كه يكي از اين فرصت ها 

جشنواره تئاتر فجر است. 
وي خاطرنشان كرد: در دنیا مجموعه آثاري كه به 
لحاظ تكنیكي يا مضموني اجرا مي شوند بايد براي 
انتخاب با فرهنگ ما مطابقت داشته باشند. بر اين 
اساس يكي از آثاري كه در جشنواره امسال كاملاً با 
رويكرد و موضوعات مدنظر منطقه منطبق است، 
نمايشي از اسپانیاست كه به سفر پناهندگان برخي 

از كشورهاي اطراف ما به اروپا مي پردازد. 
    تئاتر اي�ران بايد از فرماليس�م افراطي 

رها شود
اسدي در ادامه تأكید كرد: تئاتر كاويدن مدبرانه 
جامعه اس��ت و نمي تواند نس��بت به مسائلي كه 
مبتلابه جامعه است بي اعتنا باشد. نقادي و تعامل 
با جامعه س��ويه مهمي در هنر تئاتر است و يكي 
از كاركردهاي هنر نمايش براي رس��تگار كردن 
جامعه همین مورد است. از اهداف هر جشنواره اي 
ايجاد نشاط عمومي است و به نظر من جشنواره 
عرصه رقابت نیست بلكه سهیم بودن مردم در اين 
رويداد اهمیت زيادي دارد. ديدگاه حاكم بر وزارت 
ارش��اد بحث ايران فرهنگي است و تعامل تئاتر با 
اقشار مختلف جامعه به ويژه در جريان برگزاري 

جشنواره فجر از اهمیت زيادي برخوردار است. 
وي از گرايش افراطي هنر تئاتر در سال هاي اخیر 
به فرمالیسم و زيبايي شناسي به عنوان يك آسیب 
ياد كرد و به اين اشاره كرد كه ما به اين بازخواهیم 
گشت كه تئاتر فقط زيبايي شناسي فرمي نیست. 
امروز تئاتر شهرستان هاي ما جاي خود را در اين 
هنر در سطح كش��ور پیدا كرده  است و امیدواريم 
آنچه مشاهده مي كنیم عصاره تئاتر كشور باشد. 
اعتقاد من اين اس��ت كه تئاتر ايران براي جهان 
پیشنهاد دارد و بايد در اين راستا فرصت سازي كرد 
كه يكي از اين فرصت ها جشنواره تئاتر فجر است. 

    تداخل جشنواره  تئاتر و فيلم فجر 
در بخشي از اين نشس��ت دبیر اجرايي جشنواره 
تئاتر فجر هم با اش��اره به اينكه تا روز 12 بهمن 
اجراي رسمي جشنواره ادامه خواهد داشت، گفت: 
از 12 تا 22 بهمن ماه بخش ديگر و در واقع ادامه 
جشنواره را خواهیم داش��ت كه آن هم به حضور 
گروه »يوجینو باربا« در ايران مربوط مي شود. او 
به همراه گروه خود روز 12 بهمن به ايران مي آيد 
و پنج روز اجراي عمومي به همراه مستركلاس و 

ورك شاپ براي وي برنامه ريزي شده است. 
شريعتي ادامه داد: جشنواره سي وپنجم تئاتر فجر 
شايد به لحاظ مهمان يكي از مهم ترين دوره هاي 
اين جشنواره باش��د، چراكه امسال حدود 2هزار 
نفر مهمان خواب از ش��هرهاي مختلف داريم كه 
به تهران س��فر مي كنند و قطعاً سرويس دهي به 
آنها در اولويت جشنواره است. ضمن اينكه حدود 
20 گروه نمايش��ي خارجي هم با تع��داد نفرات 
مختلف به ايران مي آيند كه مثلًا گروه لهس��تان 
40 نفر هستند و تمام آنها مشكلات عديده اي را به 

لحاظ ورود بار يا حضور در ايران دارند. 
او خاطرنش��ان كرد: جش��نواره تئاتر فجر يكي از 
مهم ترين جش��نواره ها در حوزه اجرايي اس��ت، 
چراكه در جشنواره اي مثل فیلم فقط كپي فیلم ها 
آماده مي شود اما در تئاتر از ويزا گرفته تا بار و دكور 
گروه هاي نمايشي و ش��رايط سیاسي كه حضور 
گروه ها را تح��ت تأثیر قرار مي دهد، مش��كلات 

متعددي وجود دارد. 
وي با اش��اره به اينكه در اين دوره از جشنواره دو 
كار نمايش��ي بزرگ بر پايه ادبی��ات جهان يعني 
»كوري« ژوزه س��اراماگو و »در اعماق« ماكسیم 
گورك��ي اجرا مي ش��وند از همكاري ش��هرداري 
تهران در بخش هاي مختلف ياد و اشاره كرد كه در 
روزهاي آينده بايد شاهد حجم تبلیغاتي كه براي 
جش��نواره تئاتر در نظر گرفته شده است، باشیم. 
سي وپنجمین جش��نواره بین المللي تئاتر فجر از 

يكم تا 12 بهمن ماه در تهران برگزار مي شود.

در پانزدهمين آيين بزرگداشت حاميان نسخ خطي بيان شد

فهرست جهاني مخطوطات اسلامي تدوين شود

برگزي�ده پانزدهمين آيين بزرگداش�ت حاميان نس�خ خطي 
خواس�تار تدوين فهرس�ت جهاني مخطوطات اس�لامي شد. 
حجت الاسلام و المسلمین رضا مختاري، رئیس مؤسسه شیعه شناسي 
در پانزدهمین آيین بزرگداش��ت حامیان نس��خ خطي گفت: چند 
پیش��نهاد براي دس��ت اندركاران كتابخانه، نسخه شناس��ي و امور 
نسخ خطي دارم؛ اول آنكه بس��یاري از كتابخانه هاي ما سال هاست 
فهرست نگاري را شروع كرده اند اما چون فهرست تفصیلي مي نويسند 
كارشان نیمه كاره مانده است و پیشنهاد من اين است كه اول فهرست 
الفبايي مختصري بنويسند و پس از ارائه آن به كار تفصیلي بپردازند. 
وي افزود: پیشنهاد دوم من اين است كه طبیعت كار فهرست نگاري 
همراه با خطا اس��ت و با توجه به اين پیشنهاد بهتر است كتابخانه ها 
نس��خه هايي را هم كه فهرس��ت نگاري كرده اند، دوب��اره با جزئیات 
فهرست نگاري كنند. رئیس مؤسسه شیعه شناس��ي اظهار داشت: 
پس دومین پیشنهاد من براي فعالان عرصه محافظت از نسخ خطي، 
بازنگري و بازنگاري فهرست هاي نوشته شده و فهرست نگاري مجدد 

در زمان مناسب اس��ت. مختاري ادامه داد: دقیق نبودن فهرست ها 
باعث مي ش��ود كه از آنچه داريم اطلاع نداشته باشیم. بنابراين بهتر 
است براي تشويق مجموعه داران فهرست هاي جداگانه اي براي هر 
مجموعه تهیه شود. رئیس مؤسسه شیعه شناسي افزود: هم اكنون 
برخي از كتابخانه ها بلااستفاده مانده اند و ممكن است كه نسخ خطي 
آنها از بین بروند. پیش��نهاد ديگر من اين است كه فهرست جهاني 
مخطوطات اسلامي تدوين ش��ود و كتابخانه ملي بودجه خاصي را 
براي خريد نسخ خطي اختصاص بدهد. رئیس مؤسسه شیعه شناسي 
خاطر نشان كرد: همچنین پیشنهاد مي كنم مجمع و انجمني شبیه 
انجمن كتابداري براي كتابخانه هايي كه نسخ خطي دارند، تشكیل 
شود. در ادامه غلامرضا امیرخاني، معاون كتابخانه ملي گفت: كتابخانه 
ملي در سال جاري بودجه اي معادل 5 میلیارد تومان براي خريد نسخ 
خطي كنار گذاش��ت و با آن دو مجموعه خري��داري كرد. همچنین 
محمد س��رور مولايي در بخش ديگري از آيین بزرگداشت حامیان 
نسخ خطي گفت: خاندان نجیب مايل هروي در نگهداري نسخ خطي 
و فرهنگ از خاندان هاي شناخته شده هستند البته جاي تأسف است 
كه خود اس��تاد نتوانستند به آن مراس��م بیايند. وي افزود: مقداري 
هنجارش��كني در كارهاي اس��تاد مايل هروي ديده مي شود. همه 
مي دانند كه كار تصحیح، كار دشواري است و عشق و علاقه فرهنگي 
مي خواهد. مولايي اظهار داش��ت: بعض��ي از پژوهش ها بدون هیچ 
دقت نظري مجدداً چاپ مي شود و نجیب مايل هروي هیچ چیزي را 
نمي پذيرفت مگر اينكه آن را دوباره بازبیني و در آن تجديد نظر كند. 
در پايان اين مراسم سفیر افغانستان پیام رئیس جمهور اين كشور را 

براي پانزدهمین آيین بزرگداشت حامیان نسخ خطي قرائت كرد.

 برگزاري جلسه با رئيس رسانه ملي
براي حل مشكلات »ثريا«

رئي�س كميس�يون فرهنگ�ي مجل�س گف�ت: ب�ه زودي ب�راي ح�ل و رف�ع 
مش�كلاتي ك�ه ب�راي برنام�ه تلويزيون�ي »ثري�ا« ايج�اد ش�ده اس�ت، 
جلس�ه و دي�داري ب�ا رئي�س س�ازمان صداوس�يما خواهي�م داش�ت. 
نصرالله پژمان فر، رئیس كمیسیون فرهنگي مجلس در گفت وگو با فارس گفت: اگر ما 
بخواهیم رسانه اي را ساكت و خفه كنیم، خلاف مصالح كشور است و نتیجه اش همان 
ديكتاتوري است كه مس��ئولان اجرايي كشور اس��مش را نمي آورند ولي همان ادبیات 
ديكتاتوري را استفاده مي كنند، حتي رس��انه هايي كه نقد سازنده دارند خدمت رهبر 
معظم انقلاب گلايه مي كنند تا جلويش گرفته شود. وي تصريح كرد: امروز دستگاه هايي 
كه كمك گیرنده از دولت هستند به شدت تحت فش��ار قرار دارند. صداوسیما به دلیل 
بحث اعتباراتي كه وابسته به دولت است، به شدت تحت فشار است و رياست جديد براي 
تأمین نیازهايش تمام خواسته هاي قوه مجريه را چشم بسته انجام مي دهد. در اين میان 
ما رفتارهايي را مي بینیم كه با هويت و ماهیت رسانه ملي كاملًا در تضاد است. در تیرماه 
هم درباره برنامه »ثريا« آقاي علي عسكري و آقاي موسوي مقدم را دعوت كرديم و تذكر 
داديم و نظراتمان را درباره برنامه سازنده ثريا اعلام كرديم. دل نگراني هاي خودمان را هم 

ارائه كرديم و شرايط مقداري براي سازندگان ثريا بهتر شد. 
پژمان فر در ادامه گفت: اما امروز دوباره اين برنامه تعطیلي هاي عجیب و غريب دارد و در 
بدترين زمان ممكن پخش مي شود كه مخاطبي آن را نبیند. مسئله ديگر آنتن زنده اي 
اس��ت كه اين برنامه داش��ته و امروز مي خواهند آن را از اين برنامه بگیرند. بحث ديگر 
مربوط به تولیدات برنامه بود كه مستنداتي در موضوعات مختلف و بسیار موشكافانه بود. 
رهبري هم تا به حال از مستندهاي برنامه ثريا تقدير و تشكر داشته اند اما امروز مي بینیم 
كه كمترين فرصت را به سازندگان ثريا مي دهند و يك ابلاغ ناخواسته را به ثريا تحمیل 

مي كنند كه فقط به مباحث علمي بپردازيد.

    خبر

امپراطور جهنم هم اين رفتار را باور نمي كند  
محمد كاسبي در واكنش به خبر تجلیل از وي در جشنواره فیلم فجر 
گفت: اين تجلیل ها بهتر بود در زمان درس��ت خودش اتفاق مي افتاد! 
كاسبي به ناديده گرفته ش��دنش در دهه 60 اش��اره كرد. امروز كسي 
سراغ مديران جشنواره در دهه 60 نمي رود و از آنها براي نديدن محمد 
كاسبي جوان و پر كار در آن سال ها نمي پرسد، اما تا دير نشده مي شود 
از دوستاني كه در هیئت انتخاب جشنواره هستند پرسید چرا بعضي از 
فیلم ها را عامدانه ناديده گرفته اند. براي اينكه نكند سال هاي بعد تأسف 
بخوريم كه چرا روزي كه مي ش��د از يك فیلم خوب دفاع كرد و زمینه 
ديده شدنش را فراهم كرد، سكوت كرده ايم. از اينكه اگر سال هاي بعد 
پرسیدند سینماي استراتژيك چه سهمي از جش��نواره فجر داشت با 
س��رافكندگي نگويیم كه بیرون از جش��نواره ماند و اجازه ديده شدن 
به دست نیاورد، حتي براي اينكه اگر بخواهیم پرونده سینمايي دولت 
يازدهم را بسنجیم بگويیم كه دولت آگاهانه اجازه داد فیلمي در راستاي 
اهداف سینماي استراتژيك و پیرو سیاست هاي كلي نظام كه حمايت از 
جبهه مقاومت و نفي تروريسم در منطقه است، در جشنواره سي و پنجم 
فیلم فجر ديده شد. آيا قرار است س��ال هاي بعد پرويز شیخ طادي نیز 
بگويد چرا زماني كه »امپراطور جهنم« را ساختم كسي نگفت چه خوب 
كرده اي كه خطر تروريسم سلفي و حامیان وهابي و عربي و عبري آن 

را گوشزد كرده اي؟ 
راه نیافتن امپراطور جهنم به بخش مسابقه جشنواره فیلم فجر در حالي 
كه 33 فیلم در رقابت مسابقه س��ینماي ايران حضور دارند كه بخش 
قابل توجهي از آن را فیلم اولي ها تش��كیل مي دهد، عجیب اس��ت. آيا 
مي شود گفت كیفیت فیلم پرويز شیخ طادي در فهرست بهترين هاي 
سینماي ايران در س��ال 95 حتي به رده سي و س��وم هم نمي رسیده 
اس��ت! كارگرداني كه جوايز متعددي از جش��نواره فیل��م فجر گرفته 
است به اندازه اي كار نابلد است كه سي و سه فیلم بالاتر و بهتر از اثر وي 
ساخته شده است؟! يعني از نظر هیئت محترم انتخاب، امپراطور جهنم 
حداقل هاي حضور در جشنواره را هم نداش��ته است؟ دير يا زود اهالي 
سینما اين فیلم را خواهند ديد و اگر كیفیت فیلم فراتر از حداقل هاي 
مد نظر جشنواره بود، كس��اني كه كار ش��یخ طادي را رد كرده اند، چه 
پاسخي براي افكار عمومي خواهند داش��ت؟ البته بايد امیدوار بود اگر 
جوابي هم قرار است به اين بي تدبیري داده شود مانند پاسخ ايوبي، رئیس 
سازمان سینمايي نباشد كه در جواب نامه اعتراضي تهیه كننده امپراطور 
جهنم نوشت: »نامه اي را دريافت كردم كه از من مي خواهد كه باور كنم 
كه هفت شخصیت فرهیخته و نام آشنا يعني دكتر حسین كرمي، دكتر 
طه مرقاتي، دكتر عماد افروغ، آقاي جمال امید، آقاي سیدضیا هاشمي، 
خانم نرگس آبیار، دكترمحمدعلي حسین نژاد )با پوزش فراوان و عرض 
ادب و احترام به اين عزيزان( »كج سلیقه«، »ناتوان از درك ضرورت هاي 
فرهنگ��ي و اجتماعي«، »ناپخته«، »ترس��و«، »ضعی��ف«، »غافل« و 
»محافظه كارند«. امپراطور جهنم هم باور نمي كند...«! و اين جواب را در 
كانال تلگرامي اش منتشر كرد! يك مدير ارشد آيا پاسخ  نامه هاي وارده اش 
را در كانال تلگرامي مي دهد و در پاسخ به يك دادخواهي با گوشه و كنايه 
صحبت مي كند؟! امروز محمد كاسبي از تجلیل بي موقع اش متعجب 
است و اهالي سینما از حذف بي مورد يك فیلم از جشنواره سي و پنجم، 
جشنواره اي كه نخواست به »امپراطور جهنم« فرصت ديده شدن بدهد 
و بگذارد اگر فیلم بدي است مخاطبان سینما و منتقداني كه در سالن 
سینما هستند درباره بد بودنش نظر بدهند! اين عمل آيا مصداق همان 

ناپختگي و محافظه كار بودن نیست؟

محمدصادق  عابدیني     یادداشت

حكمت ۱۱8

وَ قَ�الَ ]عليه الس�لام[ إضَِاعَهُ 

هٌ .  الفُْرْصَهِ غُصَّ

درود خدا بر او فرمود: از دست دادن 

فرصت ها، اندوهبار است .


